



# ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုသဝီပုၤ

## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢယနူၤအါရံၤ ၂၇သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-3-11

### တီအူကီၢ်ရၢၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- သဝီဖိတဂၤသံဝဲ ခီဖျါ SAC သးခးသံအီၤဖဲ ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လါဒံၣ်စ့ဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ အကဲထီၣ်သးဖဲ ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ, ဖဲလါဒံၣ်စ့ဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဒံၣ်စ့ဘၢၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ဂီၤခီ ၈:၃၀ မံးနံးန့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) အသး ခးသံဝဲသဝီဖိတဂၤဖဲ အ---သဝီအယၤ, ပရီလိာ်ဟီၣ်ကဝီ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ် ဖဲသဝီဖိတဂၤအံၤ လဲၤဆူဝဲတီအူလၢကပူၤတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤလၢ အဟံၣ်ဖိဃီဖိ ကမၤနံၣ်ထီၣ်သီအမူးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် တၢ်မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ကဟ့ၣ်လီၤကျိၣ်စ့ ဒ်သိးကဒီးန့ၣ်ဘၣ်က့ၤ အစိၣ်ဒီးအသိလ့ၣ်ယီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၣ်ဘၣ် စ့အိၣ်လိးနီတမံၤဘၣ်, ဒီးခီဖျါအပျံၤဘၣ် တၢ်မၤအာထီၣ်ဒါအယီ အဝဲသ့ၣ်တဟံးထီၣ်စ့ကီၢ်သဲးစးဂ့ၢ်ဝီလၢ ပုၤမၤအာတၢ်အဖီခိၣ် နီတမံၤလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

#### (၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤသံ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါဒံၣ်စ့ဘၢၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆူၣ်တၢ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီပုၤမၤသးကိးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီကဝီအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၢ, ကီၢ်ရၢၣ်)	ထီၣ်တၢ်ကဲသးကလၢၤ, အ---သဝီ, ပရီၤလိာ်ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၢ, တီၤအူကီၢ်ရၢၣ်
--	---

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤအီၤသုယၢ်သါ (တၢ်တၢ်)
သးနံၣ်	၃၄နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖီဖီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖိးတၢ်မၤ	ထူစံာ်
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖိ
တၢ်ဟံမူဒါ/ လီၢ်လၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ဘ---ကဝီၤဒု, လ့ၣ်သီၤဝဲ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၢ, တီၤအူကီၢ်ရၢၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရၢၣ် / သးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ နသးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	SAC ခိၣ်ချသးရၢၣ်နီၣ်ဂံၢ်- ၄၁၃	ထီၣ်တၢ်ကဲသးကလၢၤ, အ---သဝီ, ပရီၤလိာ်ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၢ, တီၤအူကီၢ်ရၢၣ်	တသ့ၣ်ညါ

**(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲပှၤပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.**  
 ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၁သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ် (KHRG ပှၤမၤနီၣ်မၤယါတၢ်ကစီၣ်တဂၤ) လဲၤမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်အတခွါ, ယုာ်ဒီးသဝီဖိတဂၤလၢ အ---သဝီ, လၢအအိၣ်ဘူးဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဆၢကတီၢ်, ဒီးမၤစၢၤဘၣ်ဝဲ ပှၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်န့ၣ်လီၤ. တနံၤယီဖဲန့ၣ်, ယကတိၤသကိးဘၣ်တၢ်ဒီးပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် အဝဲခွါဘၣ်ဃး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ, ဒီးဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၂၄သီန့ၣ် ယကတိၤဘၣ်တၢ်ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမၤန့ၣ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.**

အ---သဝီဖိလၢအဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်, မၤစၢၤဘၣ်ဝဲပုၤတၢ်ဘၣ်တၢ် ဖဲတၢ်ခးအိၤဝံၤတဘျီယီၤ ဒီးကတိၤဘၣ်တၢ်ဒီးအိၤ တချုးလၢအသးသမူဟးထီၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤအဂၤလၢအဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ဝဲပုၤတၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီၤဖိ လၢအသ့ၣ်ညါတၢ်အိၣ်သးအဂ့ၢ် တချုးဒီးလၢ ပုၤတၢ်ဘၣ်တၢ်သံဒီး အသံဝံၤကတိၤန့ၣ်လီၤ.

**(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်**

**ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်.**

ဖဲလၢဒိၣ်စ့ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဂီၤခီ ၇န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, ကလံၤစိးသၣ်တီၣ်အ့ၣ်ယုၤကၠုၢ် ထီၣ်ဒုးဝဲ (SAC) သုး အခိၣ်ချုးသုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ-၄၁၃) ဖဲထီၣ်ကဲသုးကလၢၤ, လၢအအိၣ်ဖဲ အ---သဝီအယၢၤ, ပရီၤလိာ်ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီၤအူကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလိာ်သးယံၣ်ဝဲ ၁၀မံးနံးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ခိၣ်ဆၢက့ၢ်အဂီၢ် SAC သုး (ခမရ-၄၁၃) အသုးဖိတ ဖၣ်ခးလီၤနီၤစိၤဝဲကျိၣ်ချုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အ---သဝီအခိၣ်ယၢၤဝးဝး ဒီးခးစ့ၢ်ကိးကျိၣ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (သဝီဖိတၢ်ဘၣ်ဒိ ဘၣ်ထံး တအိၣ်ဘၣ်မ့ၢ်လၢ ကျိၣ်ချုၣ်သ့ၣ်တဖၣ် လီၤတၢ်ဒီးပိၤဖးထီၣ်ဝဲလၢ သဝီအချၢန့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိတဘၣ်ဒီး ကျိၣ်နီ တဂၤဘၣ်).

ဖဲလၢဒိၣ်စ့ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် စီၤအီၤသုၤယၢ်သါ (တုၣ်တုၣ်) ဒီးအတခွါ တီၢ်ဟံၣ်အသးလၢကလဲၤဆူ ဝုၢ်တီၤအူ ဒ်သိး ကပုၤတၢ်အိၣ်တၢ်အိၤလၢအဟံၣ်ဖိယီၤဖိကမၤလၢကပီၤန့ၣ်ထီၣ်သီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤအီၤသုၤယၢ်သါန့ၣ် အိၣ်ဆိးဝဲဖဲ ဘ--- ကဝီၤဒ့, လုၣ်သိၤဝုၢ်, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. အတခွါအိၣ်ဝဲဖဲ ခ---သဝီ လၢအဘူးဒီး အ---သဝီ, ပရီၤလိာ် ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢကလဲၤသကိးဆူ တီၤအူဝုၢ်အဂီၢ် စီၤအီၤသုၤယၢ်သါအတခွါတဲဟံၣ်အီၤလၢ ကလဲၤအိၣ်ခိးအီၤ ဖဲကျးဆါတၢ်တဖျါလၢ ကျဲမ့ၢ်ကပၤ (ဖဲအတလၢထီၣ် ထီၣ်ကဲသုးကလၢန့ၣ်လီၤ.) အဝဲသ့ၣ်ရဲၣ်ကျဲၤဟံၣ် ဒ်သိးက ထံၣ်ဖိၣ်လိာ်သးဖဲ ကျးဆါတၢ်တဖျါန့ၣ်အပူၤဝံၤဒီး ကလဲၤသကိးဝဲဆူဝုၢ်တီၤအူအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲဂီၤခီ ၈း၃၀ မံးနံး (လၢဒိၣ်စ့ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်) တၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဝံၤတန့ၣ်ရံၣ်ယၢ်ယၢ်န့ၣ်, စီၤအီၤသုၤယၢ်သါ လဲၤဒီးဝဲ သိလုၣ်ယီၢ်တခိၣ် လၢကထံၣ်သဂၢၢ်ဒီးအတခွါလၢ ကျးဆါတၢ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲလဲၤလၢကျဲအခါ လဲၤခီကံ ဘၣ်ဝဲ (SAC) တၢ်သမံသမိးတြဲၤလၢအဘူးဒီးထီၣ်ကဲသုးကလၢန့ၣ်လီၤ. (SAC) သုးဖိလၢ (ခမရ-၄၁၃) အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲ ဖဲတၢ်သမံသမိးတြဲၤကပၤတချုးဖဲ အဝဲလဲၤတလၢထီၣ်ကွံာ်ဖဲန့ၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤအီၤသုၤယၢ်သါ လဲၤတလၢထီၣ်ကွံာ် တၢ်သမံသမိးတြဲၤ အဒုၣ်စၢၤကအိၣ် ၁၅ချုၣ်ယၢ်ယၢ်န့ၣ် SAC သုးဖိ လၢ (ခမရ-၄၁၃) ခးအီၤလၢအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲ ဘၣ်ဒိတဘျီယီၤ ကိးပသုထီၣ်လၢတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အခါ, သဝီဖိတဂၤ လၢအအိၣ်ဟံၣ်ဘူးဖဲကျဲမ့ၢ်ကပၤန့ၣ် (ဘူးဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်) က့ၤစိာ်န့ၣ်အီၤဆူအဟံၣ်ပူၤ, လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤ (ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ SAC သုးကထံၣ် ချုး အီၤအယီ) န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ကစၢ်တဂၤအံၤ သံကွံာ်စီၤအီၤသုၤယၢ်သါဘၣ်ပးတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ် ဒီးတဘျီယီၤကိးယီၤဝဲ လီၤတဲစိဆူ (နာရေးကူညီရေးအဖွဲ) လၢလုၣ်သိၤဝုၢ်ပူၤ လၢကဟဲစိာ်ဆူလီၤ ပုၤတၢ်ဘၣ်တၢ်ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (ပုၤသဝီဖိလၢအထံၣ်ချုးအီၤတဂၤတဲဝဲအသိး), စီၤအီၤသုၤယၢ်သါ တသ့ၣ်ညါဝဲလၢ မ့ၢ်တဂီၤန့ၣ်တၢ်ခးလိာ်သး ကဲထီၣ်ဖဲ

သုးကလၢၤဝဲန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအထံၣ်ထွဲတၢ်တၢ်န့ၣ် တဲဘၣ် KHRG လၢ စီအီၤသုၤယၢ်သါဘၣ်ဒိဝဲ နးမး မ့ၢ်လၢ ကျိချံၣ်ဘၣ်ဝဲဖဲအလီၢ်ခဲဒီး ဖျိသဂၢၢ်ထီၣ်ဆူ အဟၢၤဖၢန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဘၣ်ဒိနးအယိ, (ဘၣ်တၢ်ခးအီၤဝံၤ) ၁၀မံးနံးဒီး အသးသမူဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

စီအီၤသုၤယၢ်သါအတခွါအိၣ်ခိးအီၤလၢကျးခါတၢ်အခါ နၢ်ဟူဝဲကျိသီၣ် (ဖဲ SAC သုး ခမရ-၄၁၃ ခးအတခွါအခါ) န့ၣ်လီၤ. အဝဲဆိကမိၣ်ဝဲမ့ၢ်တၢ်မန့ၣ်ကဲထီၣ်အသးလဲၣ်, အယိ အဝဲလဲၤဆူ အ---သဝီ ဒီးထံၣ်ဝဲလၢစီအီၤသုၤယၢ်သါ အသးသမူဟးထီၣ်လဲန့ၣ်လီၤ.

ဖဲ (လါဒိၣ်စ့ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်) ဂီၤခီ ဇုန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, လုၣ်သိၤဝဲၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်မၤစၢၤကရၢ (နာရေးကူညီရေးအဖွဲ) အပုၤခံၣ်ဟဲးဝဲဒီးသိလုၣ်ဖဲ စီအီၤသုၤယၢ်သါသံအလီၢ်ဒ်သိးကလဲၤစိၣ်ဆူဝဲအစိၣ်ဆူၣ်အဟံၣ်လၢ လုၣ်သိၤဝဲၤအပူၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ကတဲၤကတီၤသးလၢကလဲၤစိၣ်ဆူပုၤစိၣ်အခါ, SAC သုးဖိယိးဂၤ လၢ ခမရ-၄၁၃ ဒီး SAC ပၤဂီၢ် သုးခံၣ် လဲၤဝဲဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဟ့ၣ်အခွဲးလၢ တၢ်ကလဲၤစိၣ်ဆူ စီအီၤသုၤယၢ်သါအစိၣ် ဆူလုၣ်သိၤဝဲၤဘၣ်. မ့ၢ်တခီ, အဝဲသ့ၣ် ဃုဝဲလၢကလဲၤစိၣ်ဆူပုၤအစိၣ်အံၤဆူ တီအူတၢ်ဆါဟံၣ်လၢဝဲၤတီအူအပူၤန့ၣ် လီၤ. ဖဲတၢ်လဲၤစိၣ်ဆူပုၤစိၣ်ဆူစီအီၤသုၤယၢ်သါအစိၣ်လၢ တီအူတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်, ပၤဂီၢ်သုးလၢ ပၤဂီၢ်ဝဲၤဒါး-၃ လၢတီအူ ဝဲၤပူၤန့ၣ် မၤဝဲပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယိဖိ ဒီးပုၤလၢအဟဲးမၤစၢၤ တၢ်သံတၢ်ပုၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ် ကလဲၤစိၣ် ပုၤအစိၣ် အံၤဆူ တၢ်ဆါဟံၣ်တၢ်ကွဲးကါပုၤသံအလီၢ် (ရင်ခွဲၣ်) ဒီးပၤဂီၢ် မၤလီၤဝဲကသံၣ်သရၣ် (လၢတီအူတၢ်ဆါဟံၣ်) လၢကကွဲး ကါ စီအီၤသုၤယၢ်သါအနီၢ်ခိန့ၣ်လီၤ. ဖဲ (လါဒိၣ်စ့ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်) ဟါလီၤခီ ၄ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, ပၤဂီၢ်တဲဘၣ် စီအီၤ သုၤယၢ်သါအတခွါလၢ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယိဖိ မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးဟံၣ်န့ၣ်ပုၤအစိၣ်အံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဟ့ၣ် စ့ ၃၀၀,၀၀၀ ကးန့ၣ်လီၤ. စီအီၤသုၤယၢ်သါအဟံၣ်ဖိယိဖိ ဟ့ၣ်လီၤစ့ ၃၀၀,၀၀၀ ကးဆူ ပၤဂီၢ်အအိၣ်ဝံၤမးဒီး အဝဲသ့ၣ် က့ၤစိၣ်ပုၤ အစိၣ်အံၤဆူအသဝီပူၤန့ၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါဒိၣ်စ့ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဟါခီ ဂုန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, တၢ်က့ၤစိၣ်စီအီၤသုၤယၢ်သါအစိၣ် ဆူအဟံၣ်လၢ ဘ---ကဝီၤဒ့, လုၣ်သိၤဝဲၤပူၤ န့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်ဖိယိဖိဟံၣ်ဘာ်ဝဲအစိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤတနၢ်မ့ၢ် (တချုးအန့ၣ်လီၤဒီးဝဲဘၣ်) န့ၣ်လီၤ. ဖဲ လါယနူၤ အါရံၤ ၁သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် ဂီၤခီ ဇုန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, တီအူပၤဂီၢ်ဝဲၤဒါး-၃ အခိၣ်တဂၤ ကိးယီၤလီၤတဲစိဆူ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိ ယိဖိအအိၣ်ဒီး တဲဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ် ဟ့ၣ်ကဒီးစ့ ၄၀၀,၀၀၀ ကး ဒ်သိးကဒီးန့ၣ်ဘၣ်က့ၤ စီအီၤသုၤယၢ်သါအသိလုၣ် ယိၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပၤဂီၢ်ဝဲၤဒါးခိၣ်တဲဘၣ်အီၤလၢ တၢ်အံၤမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကမၣ် ခီဖျိလၢ စီအီၤသုၤယၢ်သါအသိလုၣ် ယိၢ်န့ၣ် အလံာ်လဲၤဖိးသဲးတအိၣ်ဘၣ် ဒီး အနီၢ်ကစၢ်စ့ၢ်ကိး အလံာ်တၢ်ပျဲလၢ ကနီၤသိလုၣ်ယိၢ်တအိၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်အယိန့ၣ် လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် စီအီၤသုၤယၢ်သါအဝဲၤခွါတဲဝဲလၢ ကလဲၤဟံးန့ၣ်က့ၤသိလုၣ်ယိၢ်ဖဲလၢ တၢ်ခူၣ်လီၤက့ၤ အပုၤခွါဝံၤမးန့ၣ်လီၤ. (ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၃န့ၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ် တၢ်တသ့ၣ်ညါဒီးလၢ အဝဲသ့ၣ်လဲၤဟံးန့ၣ်က့ၤသိလုၣ်ယိၢ်ဒီး ဘၣ်).

စီအီၤသုၤယၢ်သါဘၣ်တၢ်ခူၣ်လီၤအီၤဖဲ လုၣ်သိၤဝဲၤတၢ်သ့ၣ်ခိၣ် ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၂၁သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဟံၣ်လီၤတံာ် ကွံာ်အမါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဖိတအိၣ်နီတဂၤဘၣ်. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, အမါဘၣ်ယိၣ်တၢ်လၢ အတၢ်အိၣ်မူါဆူညါတၢ်လုၢ်အိၣ်

နီဝိသးသမူအဂီၢ် မ့ၢ်လၢအဝဲဒီးသန့အသးလၢအဝဲဖိခိၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ပျံၤဘၣ် တၢ်မၤအၢထီဒါ ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်အယိ, ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် အဟံၣ်ဖိယိ ဖိတဟံးထီၣ်သဲးစးဂ့ၢ်ဝီလၢပှၤမၤကမၢ်တၢ်အဖိခိၣ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(၄) တပတီၢ်- တၢ်ယုန့ၣ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဧါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမါဒီး အတခါဟ့ၣ်အခွဲးလၢ KHRG ကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိလၢ အ---သဝီဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယိ ဟ့ၣ်စ့ၢ်ကီးအခွဲးလၢ KHRG ကရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအဟ့ၣ်ဝဲတဖၣ်အံၤ န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤဖဲလၢယန့ၣ်အါရံၤ ၁သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် လၢစီၤအီၤသုၤယၣ်သါအဟံၣ်ပှၤ ဖဲဘ---ကဝီၤဒ့, လ့ၣ်သါဝ့ၢ်ပှၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ စီၤအီၤသုၤယၣ်သါအစိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤလၢ SAC ခမရ-၄၁၃ အသး ဖဲအဝဲဟးနီၤသိလ့ၣ်ယီၤလၢ ကျဲမ့ၢ်ပှၤအဆၢကတီၢ်ဖဲလၢဒိၣ်စ့ၣ်ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤဖဲလၢဒိၣ်စ့ၣ်ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဖဲအ---သဝီ, ပရီၤလိာ်ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ စီၤအီၤသုၤယၣ်သါအနီၢ်ခိ ဖဲအဘၣ်တၢ်ခးအီၤလၢ SAC ခမရ-၄၁၃ အသး ဖဲလၢဒိၣ်စ့ၣ်ဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ. အသးသမူဟးထီၣ်ဝဲ ဖဲအချၢယံၣ်ဘၣ်ဒီး ကျိဝဲၤ ၁၀မံး နံးန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီဂုံးဝိခွဲယာ်ကရူာ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖၣ်ကိာ်

ကညီဂုံးဝိခွဲယာ်ကရူာ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၤသဘျီတဖုလၢ အာ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝိခွဲယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပှၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ် ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrgh.org](http://www.khrgh.org) အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.